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ERC incorpora 21 esmenes a la Carta Municipal de Barcelona
El'grup parlamentari d'ERC ha

aconseguit incorporar 21 esmenes
a la Carta de Barcelona, del total
de 56 que hi havia presentat, i ha
donat la seva aprovació final al
projecte.

ERC ha possibilitat, d'aquesta
manera, que el ple del Parlament
de Catalunya aprovés per unanimi¬
tat la Carta i, al mateix temps, ha
demostrat, a ulls de l'opinió públi¬
ca, que no tolerarà que cap projec¬
te important deixi de passar per
les seves mans. El diputat i candi¬
dat d'ERC a l'alcaldia de Barcelo¬

na, Jordi Portabella, ja havia adver¬
tit anteriorment que qualsevol

intent de marginar el partit d'a¬
questa iniciativa podria tenir reper¬
cussions directes després de les
eleccions municipals del 13 de
juny vinent.

Eptre les esmenes d'ERC que
han estat finalment acceptades
destaca la introducció en el preàm¬
bul d'una al·lusió als símbols de la

ciutat que, segons Portabella,
«obren la porta perquè en el futur
la bandera de Barcelona torni a

ser la que hauria de ser».
ERC també ha inclòs en el

redactat final aspectes referents a

l'ús social de la llengua catalana,
la democratització i la participació

Bona part de les propostes d'ERC per.Barcelona han estat incorporades a la Carta Municipal.

ciutadana, la descentralització
administrativa als districtes, i el
desenvolupament sostenible. La

Carta de Barcelona ha de passar
ara pel Congrés de Diputats espan¬

yol.

Jordi Portabella

diputat
alcaldable d'ERC per Barcelona

La Carta Municipal de Barce¬
lona suposa una fita definitiva en

el reconeixement de la singularitat
de la ciutat. Aquesta singularitat,
que hem definit no poques vega¬
des com a necessària per al cor¬
recte funcionament de l'adminis¬

tració municipal, indica la magni¬
tud de les diferències entre Barce¬

lona i la resta de ciutats dels Paï¬

sos Catalans. És evident, però,
que, en un futur, caldrà també,
singularitzar les lleis que afecten
les administracions locals d'unes

quantes ciutats catalanes més.
En la Carta de Barcelona, l'es¬

forç d'ERC s'ha intentat plasmar
en totes les seves fases de con¬

fecció. Amb una voluntat inequívo¬
ca que no només les minses com¬

petències de la Generalitat sinó
que, sobretot, les competències
estatals en les diferents matèries

fossin subsidiaritzades a l'Ajunta¬
ment de Barcelona com a admi-

Una ciutat per a la gent que hi viu
nlstració més propera als i les ciu¬
tadans i ciutadanes. No se'ns es¬

capa que la part més important
del traspàs competencial és la do¬
tació econòmica dels ajuntaments
per fer front a les necessitats de
la ciutat de benestar. I aquí si que
hem topat i toparem, de moment,
amb la necessitat del Concert

Econòmic. Insistim, però, en la
tasca d'ERC en la Carta Municipal
de Barcelona; en la seva fase pri¬
merenca, la carta era substancial¬
ment diferent de l'actual, de ma¬

nera que cal referir-se a les darre¬
res fases, és a dir amb la Carta ja
en forma d'avantprojecte per a ser
debatuda i aprovada en el Ple de
l'Ajuntament de Barcelona. Ens
trobem a l'inici de la legislatura
que s'ácaba i comptat i debatut
els acords d'ERC amb el govern
municipal de Barcelona són vulne¬
rats en molts aspectes, tant de
símbols com d'aprofundiment de¬

mocràtic o aspectes fonamentals
de política progressista. Per tant
som exclosos del debat anterior a
l'aprovació de la carta pel Ple tot i
que hl presentem esmenes per
canals que no corresponen a la
nostra legítima presència al saló
de plens de l'Ajuntament. En el
moment en què la Carta aprovada
provisionalment pel Ple comença
el seu camí de debat i aprovació
parlamentària, és quan iniciem la
defensa institucional i mediática

de les nostres propostes per a la
Carta de la Ciutat capital de Cata¬
lunya. Aquesta acció institucional
ens permet situar el debat de la
carta en els mitjans i sobretot en
el marc que interessa ERC.

Aquest marc és la defensa de
la Ciutat del Benestar com a graó
de l'Estat del Benestar, la defensa
de les competències municipals
front les institucions més allunya¬
des dels ciutadans, de la sosteni-

bilitat, dels nous mecanismes de

participació ciutadana i aprofundi¬
ment democràtic i de la defensa

de la simbologia pròpia, la llengua
i l'espai cultural catalans. Amb
aquesta cadència d'importància,
en són acceptades esmenes a la
Carta que ens han permès contri¬
buir decisvament a que sigui més
representativa de les persones

que van votar ERC les passades
eleccions municipals. Però, a més
a més, la Carta obre la possibilitat
que la ciutat sigui una ciutat de
les .persones que hi viuen, i no no¬

més de les pedres que hi ha.
Si som capaços de trobar me¬

canismes que permetin que altres
ciutats s'aprofitin de l'experiència
barcelonina per millorar l'-adminis-
tracló municipal haurem contribuït
a fonamentar sòlidament el muni-

cipalisme que és, en definitiva, la
millor manera d'administrar i solu¬

cionar els problemes de la gent.
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Els municipis de la Cerdanya volen arribar a Europa
saltant-se les fronteres espanyola i francesa

Gairebé tots els alcaldes de la

Cerdanya, tant els de jurisdicció
espanyola com els de la francesa,
han signat recentment el denomi¬
nat Manifest de Font-romeu, un

text que preveu la creació d'un
Consell de la Cerdanya. Es tracta
d'un organisme transfronterer,
amb representació local i comar¬
cal, que té com a objectiu reivindi¬
car la unitat del conjunt de la
Cerdanya. Un cop el seu estatus
legal hagi estat reconegut plena¬
ment, el consell té Intenció de tre¬
ballar a banda I banda del Plrineu

per obtenir ajuts directes per part
de la Unió Europea.

El Manifest, donat a conèixer
l'li de desembre passat amb
motiu de la celebració de la Diada

de la Cerdanya, reclama el reco¬
neixement específic de la comarca
com una unitat històrica, cultural I
socioeconómica i la creació d'un

ens gestor que «superant les
velles Inèrcies burocràtiques treba¬

lli per a la planificació i el desen¬
volupament de tota la Cerdanya».
El text recorda el passat comú dels
cerdans («la nostra vall ha format
fins als nostres dies una unitat

física, lingüística I cultural Inqües¬
tionable») I, amb la vista posada
en el futur, expressa «la decidida I
ferma voluntat d'avançar com el
sol poble que som» davant el repte

de la nova Europa.
L'alcalde de la capital cerda-

na, Puigcerdà, Joan Carretero,
d'ERC, és un dels signants del Ma¬
nifest.

Els ajuntaments catalans exigeixen ser tinguts en compte
en l'elaboració del Mapa de Formació d'Adults

Defensen el paper dels
ens locals en la creació
d'ocupació

La 26a sessió plenària del Co¬
mitè de les Regions de la Unió
Europea ha aprovat un Informe so¬
bre les directrius europees per a

l'ocupació per a 1999. L'informe
defensa que l'acció local és clau
per al creixement de l'ocupació eu¬

ropea i que les autoritats locals I
regionals tenen una gran respon¬
sabilitat en aquest terreny. El Co¬
mitè proposa que el lema «Acció
local per a l'ocupació» doni nom a
una nova iniciativa d'acció comu¬

nitària. Aquesta proposta té una
notable significació amb vista a
aconseguir que en el nou regla¬
ment del Fons Social Europeu es

reservin, de manera expressa, re¬
cursos financers per a Iniciatives
locals en el camp de l'ocupació. Es
tracta, doncs, d'un pas més en el
reconeixement de la potencialitat
del món local.

El Departament de Benestar
Social de la Generalitat vol deixar

de banda els municipis en l'elabo¬
ració del Mapa de Formació Bàsica
d'Adults de Catalunya. Així, se'ls
ha negat la possibilitat de presen¬
tar al·legacions al projecte, perme¬
tent només que ho fessin els com¬

ponents del Consell Assessor de
Formació d'Adults (un organisme
del qual formen part les entitats
municipalités). Es tracta d'un fet
molt greu perquè l'ensenyament
d'adults és un camp en què els
ajuntaments mantenen una impor¬
tant activitat I, en conseqüència,
les seves al·legacions particulars
haurien de ser tingudes molt en

compte a l'hora d'aprovar el redac¬
tat definitiu del mapa.

En vista de la situació, la Co¬
missió d'Ensenyament de la Fede¬
ració de Municipis de Catalunya

(presidida per l'alcalde d'ERC a

Celrà, Jaume Bossacoma) ha optat
per recollir les al·legacions d'un
gran nombre d'ajuntaments I pre¬
sentar-Ies conjuntament amb les
de la mateixa entitat munlclpallsta
davant la direcció general de For¬
mació d'Adults.

En les seves al·legacions,

l'FMC reclama, entre d'altres co¬

ses, que els centres I aules d'a¬
dults de tltularitat municipal esti¬
guin Inclosos en el Mapa de For¬
mació d'Adults i que aquests cen¬
tres rebin la consideració de cen¬

tres públics, tal com preveu la
LODE I l'article 7.2 de la mateixa

Llei de formació d'adults.
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L'FMC recorre judicialment l'acord sobre les autopistes
i porta el PUOSC al Síndic de Greuges

La Federació de Municipis de
Catalunya (FMC) ha decidit presen¬
tar un recurs contenciós adminis¬

tratiu contra l'acord d'allargar 5
anys les concessions a empreses

d'autopistes a canvi d'una rebaixa
del preu d'alguns dels seus peat¬
ges. La iniciativa de l'FMC s'adop¬
ta després de constatar que el
govern de la Generalitat no té cap
voluntat de resoldre el tema políti¬
cament, cosa que queda ben
demostrada pel fet que la comis¬
sió que havia de debatre sobre les
autopistes de peatge continua del
tot inactiva des del mes de novem¬

bre passat. Les entitats municipa-
listes, a més, encara no han rebut
cap mena .d'informació ni docu¬
mentació sobre la mateixa.

L'FMC ha acordat, igualment,
adreçar-se al Síndic, de Greuges
per tal de manlfestar-li el profund

descontentament dels municipis
de menys de 50.000 habitants pel
tracte que han rebut per part de la
Generalitat en el tema del reparti¬
ment del ajuts del Pla Únic d'Obres
i Serveis de Catalunya (PUOSC).
Cal recordar que, el 1995, el mi¬
nisteri d'Hisenda va acordar crear

un fons especial per als municipis
de més de 50.000 habitants i que,

per a la resta, es va decidir fer una
addicció als pressupostos gene¬
rals de l'Estat que servís per aug¬
mentar les aportacions del
PUOSC. Això darrer, però, no s'ha
acomplert perquè, malaurada¬
ment, la direcció general d'Admi¬
nistració Local no ha incrementat

en absolut la seva aportació al
conjunt del PUOSC. L'FMC sol·lici¬
ta la intervenció del Síndic de

Greuges cridant la seva atenció
sobre la intolerable discriminació

econòmica que s'ha generat entre
uns ajuntaments i uns altres.

Paral·lelament l'FMC,' dema¬
narà als diferents grups parlamen¬
taris que exigeixin que la Sindicatu¬
ra de Comptes els faciliti una anà¬
lisi aprofundida de les aportacions
i el sistema de distribució emprat.

Des del municipalisme català
es confia que així es farà ben pa¬
lès davant l'opinió pública la man¬
ca de voluntat de la Generalitat de

de Catalunya de dotar els ajunta¬
ments d'un recursos econòmics

que els pertoquen i als quals te¬
nen tot el dret.

Carles Esclusa «

regidor de seguretat ciutadana
a Manresa

'

El paper que han de jugar les
policies locals al si del model poli¬
cial català és un assumpte que

preocupa el conjunt del municipa¬
lisme del país. Fruit d'aquesta in¬
quietud, Manresa ha estat l'esce¬
nari, el mes de novembre passat,
d'una jornada de debat centrada
exclusivament a analitzar el futur

de les policies locals. Els seus re¬
sultats cal valorar-los com a molt

positius. En primer lloc, per la par¬
ticipació. I és que la convocatòria,
totalment oberta, ha abastat re¬

presentants tècnics i polítics d'a¬
rreu de Catalunya. També hi han
intervingut diversos sectors veï¬
nals de la capital del Bages. Tot¬
hom hi ha pogut dir la seva. La va¬
loració també és extraodinaria-

ment favorable a causa dels con¬

tinguts que s'hi han plantejat,
reals i d'actualitat, ja que han faci¬
litat un debat viu i estimulant per

Per un model policial català
a tots els participants. Perquè el
cert és que s'han discutit aque¬
lles inquietuds que preocupen la
Policia Local, els seus membres,
els seus responsables i els seus
usuaris que, com a ciutadans,
som tots. La principal pregunta de
les jornades ha estat la següent:
com aconseguir un servei eficient
de proximitat a la ciutadania? És,
comptat i debatut, la gran qüestió
que han de resoldre totes les po¬
blacions que tenen Policia Local.
Tot i que properarament apareixe¬
rà una síntesi amb totes les po¬

nències presentades a la jornada,
és interessant que, ja des d'ara,
es comencin a fer públics alguns
dels conceptes bàsics que s'han
plantejat:

La Policia Local no és un cos

concebut per cobrir les mancan¬
ces de l'administració local. Les i
els agents d'una plantilla han de

treballar coordinadament amb la

resta d'àrees municipals, desen¬
volupant aquells programes defi¬
nits prèviament. Cal evitar caure
en la temptació de creure que, en
últim cas, «ja ho arreglarà la
Policia Local» (es tracti de circula¬
ció, absentisme escolar, civisme
ciutadà etc).

Cal garantir la transversaiitat
de les plantilles entre els dife¬
rents cossos policials. I és que les
ofertes d'incorporació als Mossos
d'Esquadra no són recíproques i;
a la pràctica, es fa pagar als muni¬
cipis el període de formació. Fet i
fet, a més, tot plegat contribueix
únicament a fer marxar els agents
amb més experiència de les poli¬
cies locals.

És necessari avançar en la
unificació dels cossos de segure¬
tat i les lleis que els regulen. Algú
va afirmar que la ciutadania no

dubta pas entre l'oferta pública de
sanitat o ensenyament. Per què
no s'ofereix, doncs, pel que fa a

seguretat, un servei únic? Cal do¬
nar una assistència més directa a

la gent i, mentre convisquin diver¬
ses lleis, almenys caldria definir
una graella bàsica de funcions.

Al capdavall, no vull amagar
que, personalment, sóc partidari
d'un model propi de seguretat per
a Catalunya que millori els serveis
actuals i que rendibilitzi amb eficà¬
cia tots els recursos públics que
s'hi esmercen. D'això, i de la ple¬
na municipalització dels serveis.
És clar que això no és resoluble
des d'un Ajuntament en concret i
que cal que sigui el Parlament, a

partir de la seva voluntat i capaci¬
tat de decisió, qui planifiqui el fu¬
tur de la seguretat al país. De dalt
a baix. Amb la participació i el
compromís de tothom.
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20 gener Jornada de promoció de l'ensenyament públic

organitzada per la Diputació de Barcelona
Barcelona
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Exposició de material editat pels ajuntaments
per a fer promoció de l'escola pública
en els seus municipis

La Jornada i l'exposició tindran lloc a
Edifici del rellotge
Urgell, 187

Josep M. Pitarque

Nous candidats d'ERC
per al 1999

En les darre¬

res setmanes

han estat triats

els caps de llis¬
ta següents: An¬
tònia de Gràcia,
a Alella; Josep
Maria Pitarque,
a Arenys de
Munt; Jaume Tu¬
rón, a Vilassar
de Dalt; Andreu
Bosch, a Teià;
Francesc Manel

Camacho, a

Abrera; Miquel
Carrillo, a Geli¬
da; Sergi Tres, a

Vallirana; Joa¬
quim Om, a Car¬
dedeu; Jordi Su-
rinyach, a Mata¬
ró; Francesc Su-
trias, a Rubí; Jor¬
di Coma, a Olot;
Antoni Baulida,
a Cassà de la

Selva; Pere
Bosch, a Banyo¬
les; Ramon Xe-
ría, a Vilafranca
del Penedès; i
Antoni Guirado,
a Malgrat de

ERC demana explicacions al Govern sobre la manca
de participació municipal a les Juntes de Seguretat

El diputat Joan Ridao ha pre¬

sentat dues preguntes per escrit al
govern de la Generalitat sobre dife¬
rents aspectes referents a les
Juntes Locals de Seguretat.

En la primera, demana la raó
que el decret regulador d'aquests
organismes hagi tingut una trami¬
tació tan accelerada, sense per-,
metre una discussió amb els

representants del món municipal
afectats. En la segona, pregunta
els motius que justifiquen que el
decret regulador del funcionament
de les Juntes Locals de Seguretat
contravingui les resolucions de la
pròpia Comissió de Coordinació de
les Policies Locals. Cal tenir en.

compte en aquest darrer sentit
que, tal com assenyala el parla¬

mentari d'ERC, l'octubre de 1996
s'havia acordat expressament la
competència de la Junta Local de
Seguretat per tal d'executar i
donar eficàcia als acords de la

comissió.

En dues altres preguntes per

escrit, Ridao s'interessa, respecti¬
vament, per les crítiques que ha
rebut el desplegament dels
Mossos d'Esquadra en alguns
municipis i pel motiu que els con¬
venis sobre delegació de la potes¬
tat sanclonadora entre el Servei

Català de Trànsit i els petits muni¬
cipis hagin estat tramitats sense
la Intervenció prèvia de la
Comissió de Coordinació de les

Policies Locals I al marge de les
entitats municlpalisteè.

Miquel Carrillo

Mar.

documentació disponible
a la Secretaria de Política Municipal

@> Acord de la permanent dels signants de la Declaració de
Gelida, del 23 de desembre de 1998.

e> Document amb les al·legacions presentades per la Federació
de Municipis de Catalunya (FMC) al projecte de Mapa de la Formació
Bàsica d'Adults de Catalunya proposat pel departament de Benestar
Social de la Generalitat.

©> Manifest de Font-romeu. donat a conèixer l'li de desembre

passat amb motiu de la Diada de la Cerdanya.

Perspectives d'una gestió integrada
dels residus municipals
Proposta per al Camp dc Tarragona: període 1998-2008

Jaume RcnycrAlimbau

Mònica Massó Barbara

llibre recomanat

Perspectives d'una gestió
Integrada dels residus munici¬
pals, és un Interessant estudi
sobre els primers set anys de
funcionament de la Planta incine¬

radora de Tarragona.
Es tracta d'un període tempo¬

ral prou extens per poder fer les
primeres valoracions de les expe¬
riències acumuladès en tots els

terrenys. Els autors del treball,
Jaume Renyer i Mònica Massó,
vinculats ambdós a la Universitat

Rovira I Virgili, han estudiat els
resultats que ha donat la Planta
en tots els àmbits (sanitari, eco¬

nòmic, tècnic i administratiu) i
han arribat a conclusions prou

positives i esperançadores.
L'informe en qüestió, doncs,

al marge que estigui centrat en
una experiència temporalment i
geogràficament molt concreta,
constitueix una interessant apor¬
tació a una de les grans qües¬
tions a resoldre per les adminis¬
tracions locals a les acaballes

del segle XX: què cal fer amb els
residus sòlids urbans?

L'estudi de Renyer i Massó
contitueix, en definitiva, una pro¬

posta viable i efectivament apli¬
cable a la gestió dels residus al
Camp de Tarragona. Una propos¬
ta molt documentada, de la qual
es poden extreure elements apli¬
cables a altres àmbits territo¬

rials.
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